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Summary

        
“Naturopathy” is the knowledge of the body's own defence mechanisms, of its adaptability and the healing reactions in response to pathogenetic impulses and decisive “stimuli”. These are real natural healing powers; irrational concepts (illusions) cannot claim to be naturopathy. This cannot be presented as a particular system, complete in itself, natural healing powers are present in all functional ranges and their activation for therapeutic purposes is the governing principle of any therapy. Gaining recognition for naturopathy demands the presentation of proof of its effectiveness.


        
Applied naturopathy is “Physical Therapy”. A contrast “Traditional Medicine - Natural Medicine” would be unrealistic; any alternative of conventional medical treatment is fiction.


      
        
Zusammenfassung

        
„Naturheilkunde” ist die Kenntnis der Abwehrleistungen des Organismus, seines Anpassungsvermögens und des heilsamen Reaktionsgeschehens unter Anstößen pathogener Art wie auch unter prägenden „Lebensreizen”. Es sind reale Naturheilkräfte; irrationale Vorstellungen (Illusionen) können nicht den Anspruch erheben, Naturheilkunde zu sein. Diese ist nicht als ein in sich abgrenzbares System darstellbar, vielmehr sind natürliche Heilkräfte in allen Funktionskreisen gegenwärtig, ihre therapeutische Aktivierung ist ein übergeordnetes Prinzip jeglicher Therapie. Naturheilverfahren geltend zu machen, setzt einen Wirksamkeitsnachweis voraus.


        
Angewandte Naturheilkunde ist „Physikalische Therapie”. Ein Gegensatz: „Schulmedizin” - „Naturmedizin” wäre unrealistisch; jede „Alternative” zur konventionellen Krankenbehandlung ist eine Fiktion.


      

Key words
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